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  OR.0002.10.2023 

Protokół z obrad 

LX.2023 Sesji Rady Gminy Kowala 

z dnia 27 października 2023 r. 

 

LX.2023 Sesja VIII kadencji odbyła się w budynku Urzędu Gminy w Kowali-Stępocinie. Sesję 

rozpoczęto o godz. 09:00. 

 

Przewodniczący Rady Gminy Kowala Dariusz Chruślak otworzył LIX Sesję. Przywitał 

przybyłych Radnych, Pana Dariusza Bulskiego - Wójta Gminy Kowala, Panią Alinę Szczęśniak – 

Sekretarz Gminy Kowala, Panią Agnieszkę Delikat –Skarbnik Gminy Kowala, Kierowników Referatów 

Urzędu oraz mieszkańców i sołtysów oglądających sesję online. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak stwierdził, iż w obradach uczestniczy 13 radnych, co stanowi 

quorum zdolne do podejmowania proponowanych uchwał (nieobecni Radna Agnieszka Rola, Radny 

Jarosław Słomka).  

Ad.2. Przyjęcie porządku obrad. 

1. Otwarcie LX.2023 sesji Rady Gminy Kowala i stwierdzenie prawomocności obrad.  
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z LIX sesji Rady Gminy Kowala z dnia 28 września 2023 roku. 
4. Informacja Wójta z pracy i realizacji uchwał od poprzedniej sesji. 
5. Informacja Przewodniczącego Rady o pismach i wnioskach skierowanych do Rady Gminy, 

trybie ich załatwiania oraz sprawozdanie z działalności między sesjami. 
6. Informacja o złożonych oświadczeniach majątkowych radnych oraz pracowników urzędu  

i kierowników jednostek organizacyjnych. 
7. Przedstawienie „Sprawozdania z przebiegu i wyników konsultacji projektu Strategii Rozwoju 

Gminy Kowala na lata 2023-2030” 
8. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia „Strategii Rozwoju Gminy Kowala na lata 2015-2022  

z perspektywą do roku 2024”.  
9. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia „Regulaminu korzystania ze świetlicy wiejskiej 

w miejscowości Bardzice”.  
10. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 

nieruchomościach oznaczonych w ewidencji gruntów jako dz. nr 557 w obrębie 
geodezyjnym Huta Mazowszańska w Gminie Kowala na rzecz Polskiej Spółki Gazownictwa 
Sp. z o. o. 

11. Podjęcie uchwały w sprawie nadania nazw ulic: Rubinowa, Kwarcowa w miejscowości Huta 
Mazowszańska, obręb geodezyjny Huta Mazowszańska, gmina Kowala. 

12. Podjęcie uchwały w sprawie nadania nazw ulic: Akacjowa w miejscowości Rożki obręb 
geodezyjny Rożki, Kąty i Adamów obręb geodezyjny Młodocin Mniejszy, Jaśminowa  
w miejscowości Rożki obręb geodezyjny Rożki i Adamów obręb geodezyjny Młodocin 
Mniejszy, Dąbrowska w miejscowości Kąty obręb geodezyjny Młodocin Mniejszy, Cisowa w 
miejscowości Rożki obręb geodezyjny Rożki i Adamów obręb geodezyjny Młodocin Mniejszy, 
gmina Kowala. 

13. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia 

miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części wsi Parznice, Romanów, 

Maliszów. 
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14. Podjęcie uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części wsi 

Parznice, Romanów, Maliszów. 

15. Podjęcie uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części wsi 

Młodocin Mniejszy. 

16. Podjęcie uchwały w sprawie pokrycia części kosztów gospodarowania odpadami 

komunalnymi z dochodów własnych niepochodzących z pobranej opłaty za gospodarowanie 

odpadami komunalnymi. 

17. Podjęcie uchwały w sprawie reparacji, odszkodowań i zadośćuczynienia z tytułu strat, jakie 

Polska poniosła z powodu napaści Niemiec oraz późniejszej okupacji na terenie Gminy 

Kowala oraz Ziemi Radomskiej.  

18. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na rok 2023. 

19. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2023-2030. 

20. Sprawy różne. 

21. Zakończenie obrad. 

 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie porządek obrad. Rada Gminy głosowała:  

13- głosów za, 0- głosów przeciw, 0- głosów wstrzymujących przy 2 Radnych nieobecnych. 

 

Ad.3. Przyjęcie protokołu z LIX sesji Rady Gminy Kowala z dnia 28 września 2023 roku. 
 
Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie protokołu z LIX sesji Rady Gminy Kowala  

z dnia 28 września 2023 roku. Rada Gminy głosowała: 8- głosów za, 0 – głosów przeciw, 5– głosów 

wstrzymujących przy 2 Radych nieobecnych. 

 
Ad. 4. Informacja Wójta z pracy i realizacji uchwał od poprzedniej sesji. 

Pan Wójt przedstawił podsumowanie prac od poprzedniej sesji: 

30 września po raz siódmy odbył się Ogólnopolski Turniej Judo dzieci i młodzieży o Puchar wójta 

Gminy Kowala pod patronatem Starosty Radomskiego.  

2 października została oddana droga Powiatowa Dąbrówka Zabłotnia-Orońsko jest to inwestycja 

starostwa radomskiego. Odcinek o długości 2,5 km kosztował około 11 milionów złotych. Gmina 

Kowala udzieliła pomocy finansowej w kwocie 400 000,00 zł.  

Gmina Kowala w ramach rządowego funduszu dróg pozyskała dofinasowanie w wysokości 279 122,00 

na realizację zadania remont drogi gminnej w miejscowości Kończyce-Kolonia o długości 450 metrów.  

7 października na terenie PSP w Kończycach-Kolonii odbyło się spotkanie integracyjne jesienny piknik 

rodzinny. Wójt podziękował wszystkim którzy pomogli w przygotowaniu tej imprezy. 

PSP w Młodocinie Mniejszym otrzymała nagrodę w konkursie „Eko szkoła”  

11 października z okazji Dnia Edukacji Narodowej w urzędzie gminy odbyło się uroczyste spotkanie  

z nauczycielami i  Dyrektorami szkół w uznaniu szczególnych zasług i osiągnięć w pracy dydaktycznej. 

Zakończyła się budowa placu zabaw w miejscowości Ludwinów.  
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12 października wraz ze społecznością z PSP w Parznicach Wójt uczestniczył w XXIII Pielgrzymce na 

Jasną Górę. Na pielgrzymce został poświęcony sztandar szkoły.  

20 października odbyło się uroczyste otwarcie świetlicy wiejskiej w miejscowości Bardzice.  

Radna Krystyna Grzyb w imieniu własnym oraz wszystkich mieszkańców serdecznie podziękowała za 

realizację danej inwestycji. Radna przypomniała, że żaden poprzednik nie podjął się tego zadania. 

21 października koło gospodyń wiejskich „Sąsiedzi” zorganizowało spotkanie integracyjne dla 

mieszkańców.  

Zakończyły się prace z modernizacją kompleksu boisk przy PSP w Mazowszanach. 

Trwa remont sali gimnastycznej przy PSP w Parznicach. 

16 października pan Wójt brał udział w Komisji Rolnictwa oraz Komisji Oświaty. 

17 października odbyła się narada z Dyrektorami szkół i przedszkola z terenu naszej gminy.  

23 października odbyła się Komisja Rewizyjna oraz Komisja Budżetowa.  

Wpłynęło pismo z Komendy Miejskiej Policji w sprawie zabezpieczenia środków w budżecie gminy 

Kowala zakupu auta w wysokości 50 %. 

Wpłynęło pismo z PZDP w Radomiu w sprawie współfinansowania remontu drogi Radom-Gębarzów -

Polany II etap w wysokości 660 000,00 zł.  

15 października odbyły się wybory do Sejmu i Senatu RP oraz Referendum Ogólnokrajowe. Na terenie 

naszej gminy wybory przebiegły bez zakłóceń. Pan Wójt podziękował wszystkim zaangażowanym  

w przygotowanie wyborów. Frekwencja naszych mieszkańców była bardzo duża. Dodatkowo był 

zorganizowany bezpłatny transport dla naszych mieszkańców oraz osób niepełnosprawnych.  

Wójt Poinformował, że co do środków dla gmin od Wojewody Mazowieckiego za przekroczenie 

frekwencji wyborczej ponad 60 % w wysokości 250 000,00 zł (środki mogą być przeznaczone na Koła 

gospodyń wiejskich, na kluby sportowe itp.) Na chwilę obecną nic jeszcze nie wiadomo w tej sprawie 

zostanie przesłane pismo do Wojewody. 

Budowa przystanku kolejowego w miejscowości Kosów została już zakończona. Co do kursów 

pociągów będzie więcej informacji po 18 listopada zatrzymywanie się pociągów na danej stacji 

nastąpi najwcześniej po 1 stycznia 2024 r.  

Pan Wójt poinformował, że w dniu 5.11.2023 roku zostanie przeprowadzona akcja zbiórki krwi w SP 

ZOZ w Kowali-Stępocinie.    

   

Ad.5. Informacja Przewodniczącego Rady o pismach i wnioskach skierowanych do Rady Gminy, 

trybie ich załatwiania oraz sprawozdanie z działalności między sesjami. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że do biura Rady Gminy wpłynęło 5 pism: 
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1. Uchwała Rady Miejskiej w Toszku w sprawie wystąpienia do Sejmu RP z petycją o podjęcie 

inicjatywy ustawodawczej w zakresie nowelizacji ustawy: kodeksu postępowania cywilnego, 

kodeksu pracy, ustawy o postępowaniu egzekucyjnym w administracji i innych powiązanych 

tematycznie. 

2. Pismo mieszkańców Kowala-Kolonia o zabezpieczenie środków w budżecie na przedłużenie 

instalacji wodociągowej w ciągu ulicy Spacerowej.  

3. Pismo Naczelnika II US w Radomiu w sprawie analizy oświadczeń majątkowych Radnych 

Gminy Kowala. 

4. Pismo Sołtysa Roberta Walkowskiego w sprawie zabezpieczenia środków finansowych  

w budżecie gminy na 2024 rok – budowa placu zabaw. 

5. Pismo Wojewody Mazowieckiego w sprawie analizy oświadczeń majątkowych 

Przewodniczącego Rady Gminy oraz Wójta Gminy Kowala.   

2 października została oddana droga powiatowa Dąbrówka Zabłotnia- Orońsko. Przewodniczący 

podziękował Panu Wójtowi Dariuszowi Bulskiemu byłemu Wójtowi Tadeuszowi Osińskiemu oraz 

Staroście Radomskiemu za realizację inwestycji. 

20 października odbyła się gala „Społecznik Roku 2022 Powiatu Radomskiego” Gala została 

zorganizowana przez Starostę Radomskiego Waldemara Trelkę oraz Dyrektora Powiatowego 

Instytutu Kultury. Było 69 -ciu nominowanych. Z terenu naszej gminy zostało nagrodzone Koło 

Gospodyń Wiejskich „Maliszewianki”, które zdobyły główną nagrodę za działanie na rzecz 

społeczności lokalnej.  

 21 października odbyło się spotkanie integracyjne w Rudzie Małej zorganizowane przez Koło 

gospodyń wiejskich „Sąsiedzi”. 

Przewodniczący poprosił o zamieszczenie informacji na stronie urzędu gminy w sprawie wygranej 

Koła Gospodyń wiejskich „Maliszewianki”. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że takie informacje należy do nas przesyłać celem publikacji. Nie 

zawsze urząd wie o wszystkich imprezach jakie się odbywają w powiecie. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że do Rady Gminy również wpłynęło pismo  

ws. Dofinasowania budowy drogi powiatowej Radom-Gębarzów-Polany.  

   

Ad.6. Informacja o złożonych oświadczeniach majątkowych radnych oraz pracowników urzędu  

i kierowników jednostek organizacyjnych. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że zgodnie z art. 24h ust. 12 ustawy z dnia 8 maca 1990 roku  

o samorządzie gminnym (Dz.U. z 2023 r., poz. 40 ze zm.) oświadczenia majątkowe za rok 2022 od 

Dyrektorów szkół, Kierowników jednostek organizacyjnych, pracowników Urzędu Gminy tj. ogółem 
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15 osób - zostały złożone w terminie do Wójta Gminy i przesłane do odpowiednich Urzędów 

Skarbowych.  

W pięciu oświadczeniach majątkowych złożonych przez osoby zobligowane ustawowo, stwierdzono 

nieprawidłowości, na które zostały złożone stosowne wyjaśnienia, które odesłano do właściwych 

Urzędów Skarbowych.  

Oświadczenie majątkowe Wójta zgodnie z ustawą zostało przesłane wojewodzie. W oświadczeniu nie 

stwierdzono nieprawidłowości.   

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że zgodnie z art. 24h ust. 12 ustawy z dnia 8 maca 

1990 roku o samorządzie gminnym (Dz.U. z 2023 r., poz. 40 ze zm.) podmiot dokonujący analizy 

oświadczeń majątkowych przedstawia Radzie Gminy informację dotyczącą analizy oświadczeń 

majątkowych. 

Wszyscy Radni Gminy Kowala złożyli oświadczenia majątkowe w terminie, które następnie zostały 

przesłane do odpowiedniego Urzędu Skarbowego. W ośmiu oświadczeniach majątkowych 

stwierdzono nieprawidłowości, które zostały wyjaśnione i przesłane do urzędu.  

Oświadczenie majątkowe Przewodniczącego Rady Gminy zgodnie z ustawą zostało przesłane 

wojewodzie. W oświadczeniu stwierdzono nieprawidłowości, które zostaną uzupełnione i przesłane.  

 

Ad. 7. Przedstawienie „Sprawozdania z przebiegu i wyników konsultacji projektu Strategii Rozwoju 

Gminy Kowala na lata 2023-2030” 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że konsultacje przeprowadzono na podstawie art. 6 ust. 3 ustawy 

z dnia 6 grudnia 2006 r., o zasadach prowadzenia polityki rozwoju oraz uchwałą nr LV.444.2023 Rady 

Gminy Kowala z dnia 28.04.2023 r., w sprawie określenia szczegółowego trybu i harmonogramu 

opracowanie projektu Strategii Rozwoju Gminy Kowala na lata 2023-2030, w tym trybu konsultacji,  

o których mowa w art. 6 ust. 3 ustawy z dnia 6 grudnia 2066 r., o zasadach prowadzenia polityki 

rozwoju. Przedmiotem konsultacji społecznych był projekt Strategii Rozwoju Gminy Kowala na lata 

2023-2030. 

Celem konsultacji było zapoznanie mieszkańców z projektem strategii oraz poznanie opinii, zebranie 

uwag i propozycji zmiany w zakresie owego projektu. Projekt strategii podlegał konsultacją  

z mieszkańcami gminy Kowala, gminami sąsiednimi i ich związkami, lokalnymi partnerami 

społecznymi i gospodarczymi oraz Dyrektorem Regionalnego Zarządu Gospodarki Wodnej  

w warszawie. Konsultacje zostały przeprowadzone w terminie od 22 sierpnia 2023 r., do 25 września 

2023 r. Podczas konsultacji odbyły się dwa spotkania z mieszkańcami oraz zainteresowanymi osobami 

w dniach 14.09.2023 r., w Urzędzie Gminy Kowali-Stępocinie. Podczas spotkań przedstawiono cele 

strategiczne i kierunki działań określone w projekcie Strategii Rozwoju Gminy Kowala na lata 2023-

2030. W czasie przeprowadzonych konsultacji społecznych zgłoszone zostały uwagi z Wydziału 
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Ochrony Środowiska i Rolnictwa Urzędu Miejskiego w Radomiu. Wpłynęły również uwagi od Zarządu 

Województwa Mazowieckiego, który jest organem opiniującym Strategię. Na podstawie uwag od 

Zarządu dokonano uzupełnień w Strategii.     

Pan Wójt poinformował, że kilka uwag mieszkańców było, wszystkie zostały przeanalizowane. Na 

terenie naszej gminy mamy bardzo dużo potrzeb, od budowy nowych wodociągów po remonty dróg 

gminnych. 

Radny Dariusz Parszewski poinformował, że jesteśmy gminą podmiejską, mieszkańców nam cały czas 

przybywa. Na pewno jest potrzeba wybudowania żłobka czy wodociągów. Nasze inwestycje musimy 

dostosować do planowanych inwestycji, a mianowicie drogi szybkiego ruchu S-12.  

        

Ad. 8. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia „Strategii Rozwoju Gminy Kowala na lata 2015-2022  

z perspektywą do roku 2024”.  

Pani Dorota Wąsik Podinspektor w Urzędzie Gminy w Kowali -Stępocinie poinformowała  

o zakończeniu prac nad aktualizacją „Strategii Rozwoju Gminy Kowala na lata 2015-2022  

z perspektywą do roku 2024”, a tym samym jest gotowa do przyjęcia przez Radę Gminy Kowala 

finalna wersji dokumentu strategicznego, na podstawie którego do roku 2024 gmina będzie mogła 

aplikować o dofinansowanie w ramach krajowych i unijnych konkursów wspierających gminne 

zadania inwestycyjne.   

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie przyjęcia „Strategii 

Rozwoju Gminy Kowala na lata 2015-2022 z perspektywą do roku 2024”. Rada Gminy głosowała:  

13 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 2 Radnych nieobecnych. Uchwała 

Nr LX.492.2023. 

 

Ad. 9. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia „Regulaminu korzystania ze świetlicy wiejskiej  

w miejscowości Bardzice”. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że do kompetencji organów stanowiących gminy wynikających  

z ustawy o samorządzie gminy należy określenie zasad korzystania z gminnych obiektów  

i użyteczności publicznej. W związku z utworzeniem w miejscowości Bardzice świetlicy wiejskiej 

poprzez zmianę sposobu użytkowania części budynku Ochotniczej Straży Pożarnej, którą ta 

inwestycja otrzymała dofinansowania w ramach Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 

2014-2020-wparcie na wdrażanie operacji w ramach strategii rozwoju lokalnego kierowanego przez 

społeczność, który to obiekt ma pełnić funkcję niekomercyjnej infrastruktury kulturalnej przez okres  

5  lat licząc od daty dokonania płatności końcowej przez Samorząd Województwa Mazowieckiego, 

konieczne jest przyjęcie regulaminu określającego zasady: funkcjonowania i utrzymania świetlic.  

Radna Krystyna Grzyb zapytała czy będzie można wynajmować daną Świetlicę nieodpłatnie ? 
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Wójt Dariusz Bulski poinformował, że przez 5 lat gmina nie może pobierać opłat za korzystanie ze 

świetlicy ponieważ było dofinansowanie na dany obiekt.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie przyjęcia „Regulaminu 

korzystania ze świetlicy wiejskiej w miejscowości Bardzice”. Rada Gminy głosowała: 13 głosów za,  

0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 2 Radnych nieobecnych. Uchwała  

Nr LX.493.2023. 

  

Ad. 10. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 

nieruchomościach oznaczonych w ewidencji gruntów jako dz. nr 557 w obrębie geodezyjnym Huta 

Mazowszańska w Gminie Kowala na rzecz Polskiej Spółki Gazownictwa Sp. z o. o. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że chodzi o wyrażenie zgody na ustanowienie służebności przesyłu 

na rzecz Polskiej Spółki Gazownictwa Sp. z.o.o na czas nieoznaczony, za wynagrodzeniem ustalonym 

przez rzeczoznawcę majątkowego powiększonym o podatek od towarów i usług dla budowy urządzeń 

gazowych  tj.: przyłącza gazu średniego ciśnienia o długości 1,0 m, szerokości 1 m i powierzchni 

służebności 1,0 m² na działce o nr 557 w obrębie geodezyjnym Huta Mazowszańska.   

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 

ustanowienie służebności przesyłu na nieruchomościach oznaczonych w ewidencji gruntów jako dz. 

nr 557 w obrębie geodezyjnym Huta Mazowszańska w Gminie Kowala na rzecz Polskiej Spółki 

Gazownictwa Sp. z o. o. Rada Gminy głosowała: 13 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów 

wstrzymujących, przy 2 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LX.494.2023. 

 

Ad. 11. Podjęcie uchwały w sprawie nadania nazw ulic: Rubinowa, Kwarcowa w miejscowości Huta 

Mazowszańska, obręb geodezyjny Huta Mazowszańska, gmina Kowala. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował,  że cały czas jest realizowany projekt nadawania ulic  

w poszczególnych miejscowościach. Procedura nadawania ulic jest bardzo pracochłonna.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że nadaje się ulice w miejscowości Huta Mazowszańska: działka nr 

ew. 554 (część) miejscowość Huta Mazowszańska, obręb geodezyjny Huta Mazowszańska, ulica 

Rubinowa: działka nr ew. 557 (część), miejscowość Huta Mazowszańska, obręb geodezyjny Huta 

Mazowszańska, ulica Kwarcowa.      

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie nadania nazw ulic: 

Rubinowa, Kwarcowa w miejscowości Huta Mazowszańska, obręb geodezyjny Huta Mazowszańska, 

gmina Kowala. Rada Gminy głosowała: 13 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, 

przy 2 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LX.495.2023. 
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Ad. 12. Podjęcie uchwały w sprawie nadania nazw ulic: Akacjowa w miejscowości Rożki obręb 

geodezyjny Rożki, Kąty i Adamów obręb geodezyjny Młodocin Mniejszy, Jaśminowa  

w miejscowości Rożki obręb geodezyjny Rożki i Adamów obręb geodezyjny Młodocin Mniejszy, 

Dąbrowska w miejscowości Kąty obręb geodezyjny Młodocin Mniejszy, Cisowa w miejscowości 

Rożki obręb geodezyjny Rożki i Adamów obręb geodezyjny Młodocin Mniejszy, gmina Kowala. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że obecna uchwała jest podobna do poprzedniej. Uporządkowanie 

ulic na terenie naszej gminy jest bardzo potrzebne ponieważ powstało na chwilę obecną bardzo dużo 

bocznych uliczek.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że nadaje się ulice w miejscowościach:  

-Rożki obręb geodezyjny Rożki, działka nr ew. 528/2, 528/1, ul. Akacjowa 

- Kąty, obręb geodezyjny Młodocin Mniejszy, działka nr ew. 801/2, 802, ul. Akacjowa  

-Adamów, obręb geodezyjny Rożki, działka nr ew. 529, 528/2, ul. Akacjowa; 

- Rożki, obręb geodezyjny Rożki, działka nr ew. 527/2, ul. Jaśminowa, 

- Adamów, obręb geodezyjny Rożki, działka nr ew. 527/2, ul. Jaśminowa, 

 - Młodocin Mniejszy, obręb geodezyjny Młodocin Mniejszy, działka nr ew. 796, ul. Dąbrowska, 

- Kąty, obręb geodezyjny Młodocin Mniejszy, działka nr ew. 796, ul. Dąbrowska, 

- Rożki, obręb geodezyjny Rożki, działka nr ew. 522, 523/1, ul. Cisowa, 

- Adamów, obręb geodezyjny Rożki, działka nr ew. 525/1, 525/2, 523/1 ul. Cisowa. 

Wiceprzewodnicząca Jolanta Suligowska podziękowała za tą uchwałę i poprosiła o jej przyjęcie.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie nadania nazw ulic: 

Akacjowa w miejscowości Rożki obręb geodezyjny Rożki, Kąty i Adamów obręb geodezyjny Młodocin 

Mniejszy, Jaśminowa w miejscowości Rożki obręb geodezyjny Rożki i Adamów obręb geodezyjny 

Młodocin Mniejszy, Dąbrowska w miejscowości Kąty obręb geodezyjny Młodocin Mniejszy, Cisowa w 

miejscowości Rożki obręb geodezyjny Rożki i Adamów obręb geodezyjny Młodocin Mniejszy, gmina 

Kowala. Rada Gminy głosowała: 13 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 2 

Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LX.496.2023. 

 

Przewodniczący Dariusz Chruślak zarządził 15 minutową przerwę. 

  

Ad. 13. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia 

miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części wsi Parznice, Romanów, Maliszów. 

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że uchwała zmieniająca granice uchwały nastąpiła  

w wyniku procesowania miejscowego planu, na który gmina nie uzyskała zgody Marszałka (chodzi  

o działki leśne), aby dalej procesować nad tą uchwałą muszą być zmienione granice, aby w pozostałej 

części miejscowości dokonać przyjęcia uchwały.  
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Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie zmiany uchwały w 

sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części 

wsi Parznice, Romanów, Maliszów. Rada Gminy głosowała: 13 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – 

głosów wstrzymujących, przy 2 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LX.497.2023. 

 

Ad. 14. Podjęcie uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części 

wsi Parznice, Romanów, Maliszów. 

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że przed chwilą została przyjęta uchwała zmieniająca. 

Miejscowy plan był o przystąpieniu, jest on zgodny ze studium, były przeprowadzone konsultacje 

społeczne z mieszkańcami, wszystkie procedury zostały zachowane wobec tego Kierownik poprosił 

Radę o przyjęcie danej uchwały.    

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że wprowadzamy autopoprawkę do projektu Uchwały Rady 

Gminy Kowala w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części wsi Parznice, 

Romanów, Maliszów par. 13 pkt 4 w brzmieniu: "dopuszcza się lokalizowanie w terenach dróg 

urządzeń infrastruktury technicznej, miejsc postojowych, dróg dla rowerów, ciągów pieszych, zieleni, 

rowów oraz urządzeń związanych z zapewnieniem ciągłości przepływu wód oraz prawidłowym 

funkcjonowaniem systemu odwodnienia, zgodnie z przepisami odrębnymi w zakresie dróg 

publicznych."  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę z wprowadzoną autopoprawką  

w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części wsi Parznice, Romanów, 

Maliszów. Rada Gminy głosowała: 13 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 

2 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LX.498.2023. 

 

Ad. 15. Podjęcie uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części 

wsi Młodocin Mniejszy. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że również chciałby wprowadzić autopoprawkę do  projektu 

Uchwały Rady Gminy Kowala w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części 

wsi Młodocin Mniejszy par. 12 pkt 4 w brzmieniu: "dopuszcza się lokalizowanie w terenach dróg 

urządzeń infrastruktury technicznej, miejsc postojowych, dróg dla rowerów, ciągów pieszych, zieleni, 

rowów oraz urządzeń związanych z zapewnieniem ciągłości przepływu wód oraz prawidłowym 

funkcjonowaniem systemu odwodnienia, zgodnie z przepisami odrębnymi w zakresie dróg 

publicznych." 

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że procedury były rozpoczęte uchwałą Rady Gminy  

o przystąpieniu. Projekt miejscowego planu jest zgodny ze studium, odbyły się również konsultacje 
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społeczne z mieszkańcami, wszystkie procedury zostały zachowane wobec tego Kierownik poprosił 

Radę o przyjęcie danej uchwały.     

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę z wprowadzoną autopoprawką  

w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części wsi Młodocin Mniejszy. Rada 

Gminy głosowała: 13 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 2 Radnych 

nieobecnych. Uchwała Nr LX.499.2023. 

 

Ad. 16. Podjęcie uchwały w sprawie pokrycia części kosztów gospodarowania odpadami 

komunalnymi z dochodów własnych niepochodzących z pobranej opłaty za gospodarowanie 

odpadami komunalnymi. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że ostatnio ten temat był omawiany na Komisji Budżetowej  

i Komisji Rewizyjnej. Częściowe pokrycie kosztów gospodarowania odpadów z budżetu gminy będzie 

również zależne od ściągalności egzekucyjnej i ilości odebranych odpadów komunalnych.  

W zamianach budżetowych została wpisana kwota 300 000,00 zł. Podjęcie tej uchwały przez Radę 

Gminy jest potrzebne, aby móc pokryć tą różnicę. Ta uchwała jest podejmowana już po raz kolejny.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak zapytał jakich kosztów możemy się spodziewać pod koniec roku. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że w budżecie zapisano 350 000,000 zł, to zależy od ilości 

zebranych odpadów pod koniec roku.  

Skarbnik Gminy Agnieszka Delikat poinformowała, że na początku roku została zaplanowana 

równowaga, ale pod koniec roku najprawdopodobniej zabraknie na opłacenie dwóch faktur – 

350 000,00 zł przy dochodach jakich planujemy.       

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie pokrycia części kosztów 

gospodarowania odpadami komunalnymi z dochodów własnych niepochodzących z pobranej opłaty 

za gospodarowanie odpadami komunalnymi. Rada Gminy głosowała: 13 głosów za, 0– głosów 

przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 2 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LX.500.2023. 

 

Ad. 17. Podjęcie uchwały w sprawie reparacji, odszkodowań i zadośćuczynienia z tytułu strat, jakie 

Polska poniosła z powodu napaści Niemiec oraz późniejszej okupacji na terenie Gminy Kowala oraz 

Ziemi Radomskiej.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że zostało złożone pismo od Ministra Spraw 

Zagranicznych do wszystkich samorządów, aby podjąć daną uchwałę. Przewodniczący na ten temat 

rozmawiał z Radnymi oraz z mecenasem. Pismo również zostało skierowane do wszystkich Komisji 

Rady Gminy, które mogły się wypowiedzieć w danym temacie. Przewodniczący Dariusz Chruślak 

odczytał treść uchwały wraz z uzasadnieniem. 
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Przewodniczący Dariusz Chruślak poprosił wszystkich przewodniczących Komisji Rady Gminy  

o wypowiedzenie się na temat projektu uchwały. 

Przewodniczący Krzysztof Farbiś poinformował, że nie było obrad Komisji w sprawie tej uchwały.  

Przewodnicząca Komisji Skarg i Wniosków Barbara Kołodziejczyk również nie miała posiedzenia 

Komisji w tej sprawie.  

Przewodniczący Komisji Budżetowej Dariusz Parszewski poinformował, że projekt tej uchwały był 

procedowany i został zaopiniowany pozytywnie. 

Radna Agata Kicior poinformowała, że ta uchwałą jest ważna i w kontekście historycznym, ale 

również obecnym. W uzasadnieniu Pan Przewodniczący podał przykłady jak ziemia radomska została 

dotknięta działaniami hitlerowskimi. Pytając swoich bliskich o tą sytuację również będziemy mogli 

spotkać kogoś kogo ten temat dotyczy. Polska podczas II wojny światowej została zmiażdżona, naród 

polski do tej pory odczuwa skutki II wojny światowej. Radna poprosiła o przyjęcie danej uchwały. 

Sołtys wsi Augustów Stanisław Kolanowski przytoczył historię swojej rodziny, która ucierpiała  

w czasie II wojny światowej. Poprosił o przyjęcie danej uchwały i również tą uchwałę popierają sołtysi 

Gminy Kowala.  

Radny Dariusz Parszewski poinformował, że takich sytuacji jakie przedstawił sołtys Kolanowski było 

dużo na terenie naszego kraju. Radny uważa, że nasz kraj najbardziej ucierpiał podczas Potopu 

Szwedzkiego, a później przytoczona II wojna światowa. Nasz kraj poniósł straty wśród obywateli jak i 

w dobrach materialnych.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że w biurze Rady jest dostępna książka 

podsumowująca dzieje Polski w czasie II wojny światowej.  

Radny Jan Malmon również się podzielił historią, która dotknęła jego rodziny w czasie II wojny 

światowej.               

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie reparacji, odszkodowań 

i zadośćuczynienia z tytułu strat, jakie Polska poniosła z powodu napaści Niemiec oraz późniejszej 

okupacji na terenie Gminy Kowala oraz Ziemi Radomskiej. Rada Gminy głosowała: 13 głosów za,  

0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 2 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr 

LX.501.2023. 

 

Ad. 18. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na rok 2023. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że zwiększenie planu dochodów o kwotę 87 875,00 zł (w tym plan 

dochodów bieżących zmniejszył się o kwotę  47 125,00 zł, natomiast plan dochodów majątkowych 

zwiększył się o kwotę 135 000,00 zł) wynika z: 

- zwiększenia planu dochodów z tytułu sprzedaży działek w kwocie 135 000,00 zł, 

- zwiększenia planu dochodów z tytułu najmu w kwocie 15 000,00 zł, 
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- zmniejszenia planu dochodów z tytułu opłat za korzystanie z wyżywienia w placówkach 

oświatowych w kwocie 65 000,00 zł, 

- zwiększenia planu dochodów z tytułu wydawania zaświadczeń na potrzeby Programu Czyste 

Powietrze w kwocie 2 875,00 zł. 

Zwiększenie planu wydatków o kwotę 1 787 875,00 zł składa się ze zmniejszenia planu wydatków 

majątkowych o kwotę 201 353,13 zł oraz zwiększenia planu wydatków bieżących o kwotę 

1 989 228,13 zł. Zostały wprowadzone nowe zadania majątkowe oraz urealniono plany zadań 

realizowanych. Zwiększenie planu wydatków bieżących ma na celu zapewnienie płynności bieżącej 

realizacji budżetu gminy, szczególnie w dziale 801 Oświata i wychowanie. 

Wójt poinformował, że w uchwale nie ma jakiś istotnych zmian. Pan Wójt wytłumaczył załączniki do 

projektu uchwały i poinformowało planowanych inwestycjach.  

Radny Paweł Lis zapytał Panią Skarbnik o kwotę wolnych środków z których jest pokrywany deficyt – 

wzrost w stosunku do poprzedniego miesiąca o 1 700 000,00 zł.  

Skarbnik Gminy Agnieszka Delikat poinformowała, że w poprzedniej uchwale zostało wycofane  

2 miliony złotych wolnych środków, a teraz zostały te środki z powrotem wprowadzone do budżetu. 

Aby zrobić projekt WPF na przyszły rok wskaźniki muszą być na „tak”, a bierze się 30 września pod 

uwagę do planowania budżetu na przyszły rok, nie dało by się tego zrobić jeślibyśmy nie zrobili 

takiego ruchu. Oświata wymagała dołożenia prawie miliona złotych. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poruszył temat drogi Podgórskiej (droga powiatowa)- jest problem  

z zawracaniem autobusu szkolnego. Brak jest w tym miejscu przepustu i po każdym większym 

deszczu woda wylewa się na drogę. Większy problem będzie kiedy zaczną się przymrozki. 

Przewodniczący zauważył, że środki na drogę Podgórską zostały zwiększone za co serdecznie dziękuje 

i prosi o utwardzenie tego terenu kostką .  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że urząd postara się utwardzić ten odcinek, a jeśli inspektorzy 

zdecydują, że w tym miejscu należy wykonać przepust to również zostanie to robione.  

Radna Agata Kicior poprosiła, aby przedstawić co znajduje się w koncepcji parkingów kolejowych  

i jaki jest możliwy termin ich wybudowania.  

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że koncepcja tych parkingów jest przez projektanta  

dostarczona do urzędu, następnie należy ją omówić z Panem Wójtem. W Dąbrówce Zabłotniej są 

wykonane zjazdy przez powiat i właśnie urząd chce do tych zjazdów się podstosować, ale aby 

wykonać miejsca parkingowe gmina musi nabyć działkę. Odnośnie Kosowa już jest zrobiona 

koncepcja jest już w tym miejscu po obu stronach utwardzona droga tłuczniem przez PKP. W Kosowie 

również należy nabyć nieruchomość, aby móc wybudować parking.  

Radna Agata Kicior zapytała po której stronie torów kolejowych gmina planuje nabyć działki pod 

miejsca parkingowe w Kosowie. 
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Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że są plany zakupu działki po stronie południowej.  

Radna Agata Kicior zapytała co z druga stroną? 

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że projektant zaplanował tylko parking z jednej strony.   

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że jest osobiście zadowolony, że dwa przystanki kolejowe 

powstały na terenie naszej gminy dzięki inicjatywie naszego rządu. Te przystanki będą służyły nie 

tylko naszym mieszkańcom, ale również mieszkańcom okolicznych miejscowości. 

Radna Agata Kicior również podkreśliła, że te przestanki powstały dzięki inicjatywie rządu w ramach 

programu budowy i modernizacji przystanków kolejowych. Radna dopytuje o parkingi, aby 

mieszkańcy okolicznych miejscowości mogli zostawiać swoje auta i dojeżdżać do pracy koleją.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że parkingi będą wykonane na 20-30 aut nie na 100 czy 200.       

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie zmiany Uchwały 

Budżetowej Gminy Kowala na rok 2023. Rada Gminy głosowała: 13 głosów za, 0– głosów przeciw,  

0 – głosów wstrzymujących, przy 2 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LX.502.2023. 

 

Ad. 19. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2023-2030. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że Uchwała Budżetowa jest połączona z WPF i wielkich zmian nie 

ma. Których rzeczy się teraz nie da wykonać zostaną przesunięte (np. kanalizacja) 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie zmiany Wieloletniej 

Prognozy Finansowej na lata 2023-2030. Rada Gminy głosowała: 10 głosów za, 0– głosów przeciw,  

0 – głosów wstrzymujących, przy 2 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LX.503.2023. 

 

Ad. 20. Sprawy różne. 

Radna Barbara Kołodziejczyk zapytała Kierownika Markiewicza o plan zagospodarowania 

przestrzennego w Mazowszanach czy coś się już wyjaśniło? 

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że w studium została zmieniona „nowa Młodzianowska”, 

uchwała jest zatwierdzona i jest zgodna z przyjętą uchwałą Województwa Mazowieckiego z 2019 

roku. W następnym roku planowane było szykowane uchwał dla miejscowości Mazowszany, ale po 

drodze rząd wprowadził zmiany w ustawie, które zobowiązują wszystkie gminy w kraju do podjęcia 

działań nad wprowadzeniem planu ogólnego. Plany ogólne gminy maja obowiązek wprowadzić do  

1-go stycznia 2026. Na nowo należy opracować strategię rozwoju te dwa dokumenty będą 

procesowane równolegle, aby dalej można był procesować miejscowe plany zagospodarowania 

przestrzennego. Niestety w tej chwili nie będzie można przystąpić do zmiany planów po 2019 roku, 

ponieważ należy rozpocząć prace nad planem ogólnym, a później kontynuować zmiany  

w miejscowym planie.  

Radna Barbara Kołodziejczyk zauważyła, że okres oczekiwania przełoży się na kilka lat.  
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Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że jeśli rozpoczęłyby się prace nad planem ogólnym  

w przyszłym roku to może udałoby się plany opracować pod koniec 2024 roku. Dopiero wówczas 

będzie można pracować nad zmianami w planach zagospodarowania przestrzennego.    

Sołtys wsi Romanów Robert Nowak poruszył temat skrzyżowania ul. Walentynowskiej z Wierzbicką,  

a dokładniej problem z brakiem oświetlenia ulicznego. Na początku roku sołtys już poruszył ten 

temat, w tym miejscu tren jest niezabudowany i nie widać wjazdu, bardzo łatwo o wypadek. Sołtys 

zaproponował, aby w tym miejscu postawić jakąś lampę wolnostojąca z sygnałem migającym. To 

zadanie można było wykonać z funduszu sołeckiego, ale funduszu została utwardzona droga 

Podgórska za co sołtys bardzo dziękuje.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak zapytał Pana Wójta czy zostanie zrealizowane zadanie  

z oświetleniem? 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że jest potrzeba doświetlić drogi gminne czy wojewódzkie i to jest 

najważniejsze z punktu widzenia Pana Sołtysa co Pan Wójt bardzo dobrze rozumie. Ten temat był 

poruszany na zebraniu sołeckim dot. Funduszu sołeckiego. Fundusz sołecki wsi Romanów został 

przeznaczony na remont drogi przy ul. Podgórskiej, w tym sołectwie jest niewielki fundusz i dlatego 

Pan Wójt przeznaczył na inwestycję drogową 150 000,00 zł. Nie może obiecać czy w tym roku 

zostanie wykonane to oświetlenie ponieważ więcej środków na tą miejscowość nie może 

przeznaczyć, a Wójt chciałby najpierw skończyć drogę przy ul. Podgórskiej, a oświetlenie wykonać  

w późniejszym czasie. 

Sołtys wsi Romanów Robert Nowak przypomniał, że to nie jest sołectwo Romanów tylko już sołectwo 

Parznice. Nie możemy utożsamiać funduszu sołeckiego Romanów ze skrzyżowaniem na terenie 

sołectwa Parznice. Sołtys zaproponował, aby wystąpić do zarządcy drogi o wykonanie tego 

oświetlenia.  

Radna Jolanta Suligowska poinformowała, że wykonanie oświetlenia należy do gminy. 

Sołtys wsi Romanów Robert Nowak poprosił,  aby Pan Wójt przeanalizował jeszcze raz tą sytuację.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak ma nadzieję, że to oświetlenie powstanie w niedługim czasie, a na 

chwilę obecną może warto postawić w tym miejscu znaki odblaskowe, że jest skręt.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że jest to droga wojewódzka i sami w tym miejscu nie może 

postawić znaku. 

Radny Dariusz Parszewski przypomniał, że Pan Wójt w swoim sprawozdaniu powiedział, że gmina 

uzyskała dotacje z Programu Inwestycji Strategicznych Polski ład. Przebudowa/ remont drogi gminnej 

w Ludwinowie wraz z budową chodnika.  Z tego tytułu Radny chciał podziękować Panu Wójtowi 

Dariuszowi Bulskiemu, Pani Wąsik, Panu Markiewiczowi, Pani sekretarz oraz Pani Skarbnik oraz 

wszystkim pracownikom urzędu gminy za wszelkie działania w tym temacie. Radny również 

podziękował za budowę placu zabaw przy świetlicy w Ludwinowie.  
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Pan Wójt Dariusz Bulski przypomniał, że gmina ubiegała się o dofinansowanie do remontu trzech 

dróg: Kończyce-Kolonia, Huta Mazowszańska, Mazowszany niestety nie udało się pozyskać 

dofinasowania na wszystkie drogi tylko na jedną (Kończyce-Kolonia). Rozpoczęcie inwestycji jest 

planowane na przyszły rok po przeprowadzonym przetargu.  

Radna Barbara Kołodziejczyk poinformowała, że bardzo się cieszy, że Pan Radny jest zadowolony, że 

dostał dofinansowanie do chodnika, niestety miejscowość Mazowszany po raz trzeci nie otrzymała 

dofinasowania, „nasz rząd nie pochylił się nad złożonymi wnioskami”. Radna apeluje, aby inne 

miejscowości również były brane pod uwagę.  

Radna Agata Kicior podziękowała Mazowieckiemu Zarządowi Dróg i Autostrad Wojewódzkich  

w Warszawie oddział w Radomiu, że w ubiegłym miesiącu został uruchomiony aktywny znak drogowy 

D6 przy przejściu dla pieszych na drodze wojewódzkiej w miejscowości Kosów. Ten temat Radna 

poruszyła w listopadzie 2019 roku na pierwszej sesji rady gminy, kiedy złożyła wniosek do Wójta 

Gminy Kowala w tej sprawie (wówczas ta droga była drogą krajową nr 7). I nareszcie się udało po  

5 latach, najpierw zostały tam postawione przez urząd światła, a teraz dodatkowo został 

zamontowany aktywny znak drogowy. Radna zaproponowała, aby sołtys Romanowa złożył wiosek do 

Pana Wójta w tej sprawie, jak już wiemy ta procedura się uda, ale na wszystko potrzeba czasu.  

Radna Agata Kicior zapytała pana wójta czy będzie naprawione boisko w Kosowie.  

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że wykonawca który przeprowadził remont boiska  

w Kosowie, zobowiązał się, że również naprawi uszkodzenie na boisku w Kosowie na początku 

listopada. Środki na ten cel zostały zabezpieczone w budżecie.  

Radna Agata Kicior wie, że nie wszystkie drogi otrzymują dofinasowania, ale należy zwrócić uwagę, że 

rząd RP Mateusza Morawieckiego bardzo dużo środków skierował na budowę dróg na terenie naszej 

gminy, a były to drogi realizowane przez powiat radomski. Radna przeliczyła kwoty dofinasowania 

dróg powiatowych na terenie naszej gminy było to ponad 30 milionów na dzień dzisiejszy, a obecnie 

jeszcze powiat otrzymał dofinansowanie ponad 11 milionów na drogę powiatową Radom-Gębarzów-

Polany. Radna uważa, że nie możemy mówić, że nie otrzymujemy dofinansowania ponieważ 

dostajemy olbrzymie ilości pieniędzy na budowę dróg. Na budowę dróg trzeba mieć pomysł, plan  

i przede wszystkim przygotowane projekty o co prosimy Pana Wójta ponieważ w naszej gminie jest 

wiele dróg które powinny być utwardzone bądź wyremontowane. Radna również poruszyła temat 

środków, które nie spływają do naszego kraju po pandemii, czy wojnie na Ukrainie. Na pewno 

wszyscy czekają na środki z zewnątrz, radna uważa tu sztuczne i zewnętrze kreowanie rzeczywistości, 

która jest dla radnej nie zrozumiała, a na pewno jest szkodliwa dla naszej gospodarki.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że nie do końca zgadza się z wypowiedzią radnej Agaty Kicior pod 

kątem aplikowania o dofinansowanie do budowy dróg. Wójt uważa, że radna nie ma wiedzy co się 

dzieje w gminie. Wójt bardzo się cieszy, że powiat radomski Pan Starosta remontuje drogi powiatowe 
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na terenie naszej gminy. Pan Wójt poinformował, że on jest Wójtem Gminy Kowala podobnie jak Pani 

Kicior jest radną Gminy Kowala i z punktu widzenia Wójta lepiej byłoby, gdyby gmina dostawała 

dofinasowanie do majątku gminnego. Gmina co roku od początku kadencji aplikuje do Funduszu Dróg 

Samorządowych i do tej pory gmina nie otrzymała dofinansowania. Dopiero teraz udało się otrzymać 

dofinasowanie do krótkiego fragmentu drogi w miejscowości Ludwinów na kwotę około 280 000,00 

zł. Wójt zaproponował, aby radna Kicior zrobiła sobie zestawienie ile dostały inne gminy, a ile dostała 

nasza gmina dofinansowania, i nie prawdą jest to, że urząd przygotowuje źle wnioski.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że nie było złożonego wniosku, gdzie droga nie była uregulowana.    

Radna Agata Kicior zaprzecza, że tak powiedziała.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że tak właśnie odebrał wypowiedź radnej Kicior. Gmina aplikuje  

o wiele rzeczy, ale nie zawsze otrzymujemy dofinansowania, czasami jest to rozpatrywane uznaniowo 

to znaczy, że politycznie.  

Radna Barbara Kołodziejczyk poinformowała, że nie można zarzucać Wójtowi, że nie składa 

wniosków do programów, które zostały ogłoszone prze rząd. Praktycznie wszystkie inwestycje, które 

mają miejsce na terenie Gminy Kowala są z dofinansowania. Powinniśmy się chwalić tym co udało 

nam się pozyskać. Niestety RP nie przychylał się pozytywnie do złożonych przez naszą gminę 

wniosków. Przykład: transza covidowa tylko 500 000,00 zł, a inne gminy dostały dużo więcej. Inne 

gminy dzięki tym środkom covidowym budowali drogi, czy realizowali inwestycje. Nasza Gmina 

powinna być wdzięczna Marszałkowi Struzikowi czy Panu Rafałowi Rajkowskiemu, za pomoc  

w przyznawaniu dofinansowań, dzięki temu nasza gmina mogła realizować inwestycje. Obecny rząd 

prowadzi politykę prorodzinną, aż dziwne, że nasza gmina nie otrzymała dofinasowania do budowy 

przedszkola, tylko Marszałek się nad tym pochylił. Radna uważa, że Radna Kicior powinna przeprosić 

Pana Wójta za stwierdzenie, że nie składa wniosków, gdyby gmina miała pieniądze covidowe byłoby 

więcej pieniędzy w budżecie, które można byłoby przeznaczyć na wykonanie projektów czy realizację 

zaplanowanych inwestycji. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że należy być obiektywnym i również należy 

podziękować RP za to, że dał Gminie Kowala duże dofinansowanie na kanalizację (15 milionów 

złotych) dzięki temu dofinansowaniu gmina może realizować budowę kanalizacji w miejscowości 

Trablice. Co do covida wszystkie gminy były równomiernie zaopatrywane w środki do zabezpieczenia 

przed covidem. Przewodniczący również podziękował Marszałkowi, Wicemarszałkowi, Staroście za 

pomoc w przyznawaniu dofinansowań inwestycji na terenie naszej gminy.  

Przewodniczący uważa, że bardzo dobrze, że Pan Wójt przypomniał, że było wysłane pismo do Pana 

Premiera Mateusza Morawieckiego w sprawie nieprzyznania gminie pieniędzy po covidowych. Nie 

było odpowiedzi na to pismo, ale w krótkim czasie rząd przyznał gminie środki na budowę kanalizacji  

w Trablicach.  
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Przewodniczący poruszył temat przejścia dla pieszych przy prywatnym przedszkolu w Kotarwicach. 

Przedszkole złożyło pismo do Dróg Wojewódzkich. Czy coś może gmina pomóc w tym temacie? 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że sprawę zna pobieżnie ponieważ była ona poruszana już jakiś 

czas temu. Jest to droga wojewódzka należy kierować pisma do tej właśnie instytucji. Gmina nie 

może podjąć decyzji w tej sprawie ponieważ nie jest właścicielem drogi.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak sprostował wypowiedź Radnej Krystyny Grzyb ws. remontu 

strażnicy OSP w Bardzicach. Przewodniczący zaznaczył, że wszyscy poprzedni włodarze gminy czy 

radni mieli swój wkład w remont tej strażnicy czy innych obiektów na terenie naszej gminy.  

Radna Krystyna Grzyb jak najbardziej się zgadza z wypowiedzą Przewodniczącego. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak zadał pytanie od mieszkańców, gdzie mają się zgłosić mieszkańcy, 

aby została opublikowana informacja na stronie urzędu. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że za stronę internetową tak jak i za inne rzeczy odpowiada Wójt 

Gminy Kowala.  Gmina współpracuje ze wszystkimi stowarzyszeniami i jeśli są na bieżąco przysyłane 

informację do publikacji jest to robione.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak zapytał na jakich zasadach może być cos opublikowane na stronie,  

a na jakich nie? Przewodniczący prosi. aby taką instrukcję opublikować na stronie internetowej. 

(Przewodniczący podał przykład mieszkańca, na stronie FB było opublikowane zdjęcie w całości, 

a na stronie internetowej urzędu gminy było to zdjęcie, ale już bez tego mieszkańca). Przewodniczący 

zapytał, kto decyduje w urzędzie czy zdjęcie jest publikowane w całości czy jednak  

z retuszem. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował jeszcze raz, że za wszystko odpowiada Wójt Gminy Kowala o czym 

powinien wiedzieć Przewodniczący. Nie jest tak, że wszystko jest publikowane w 100%. Są zawsze 

sprawdzane przed publikacją. Jeśli ktoś chce, aby były publikowane jego zdjęcia w sieci musi sobie 

założyć własną stronę internetową.  

Radna Barbara Kołodziejczyk podała przykład, gdzie była na otwarciu sali przyrodniczej PSP  

w Mazowszanach, z tego otwarcia na jednym z portali społecznościowych zostało opublikowane 

zdjęcie bez jej osoby (została wycięta), gdzie wcześniej na tym zdjęciu była. Radna uważa, że nie 

można mieć o to pretensji do Pani Dyrektor szkoły. Przewodniczący również nie powinien poruszać 

takich tematów na sesji, to nie jest sprawa Rady Gminy, aby się tym zajmować. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak uważa, że źle został zrozumiany, ponieważ on zapytał o zasady 

upubliczniania wszystkich postów na stronie urzędu, a jeśli Radna czuje się urażona, to takie pytanie 

powinna zadać Dyrektorce szkoły.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak zapytał czy sztandar w PSP w Parznicach został ufundowany  

z prywatnych środków Pana Wójta czy z budżetu Urzędu Gminy? 
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Wójt Dariusz Bulski poinformował, że był zapis w zmianach uchwały budżetowej na kwotę 15 000,00 

zł, którą Przewodniczący otrzymał również do wiadomości. Sztandar został ufundowany ze środków 

Urzędu Gminy Kowala-Stępocina, dodatkowo z tej okazji była zorganizowana pielgrzymka na Jasną 

Górę. Koszt autokaru pokrywała szkoła.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak zapytał czy są wyznaczone miejsca pod sprzedaż kwiatów i zniczy  

w dniu 1 listopada i czy jest wyznaczona osoba z gminy odpowiedzialna za porządek. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że nie ma zgody na handel na parkingu przy kościele, można 

sprzedawać kwiaty na działce przy lesie (na wprost boiska gminnego). Nie można opublikować mapki 

na stronie urzędu gdzie można handlować ponieważ wyznaczone miejsce handlowe jest koło apteki 

w Kowali-Stępocinie. 

Radny Jan Malmon poruszył temat przejścia drogowego przy prywatnym przedszkolu w Kotarwicach. 

Dwa lata temu było wystosowane pismo do Pana Wójta w tej sprawie, ale jak wiemy jest to droga 

wojewódzka i należy to do ich kompetencji. W tym roku ponownie zostało złożone pismo w tej 

sprawie do dyrekcji dróg, Marszałka, Wojewody, teraz Pani Dyrektor przedszkola czeka na 

odpowiedź.  

Radny Paweł Lis zapytał kiedy będzie umowa na przyłącza kanalizacyjne. 

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że w środę (25.10.2023 r.) odbyło się spotkanie robocze  

z projektantem, wykonawcą, są robione ostatnie kosztorysy i po 1 listopada planowane jest 

ogłoszenie przetargu, po rozstrzygnięciu zostanie podpisana umowa.  

Radny Dariusz Parszewski poinformował, że patrząc na wartość dofinansowań zewnętrznych to 

wartość dofinansowań od rządu jest większa. Zarzut, że nam rząd nic nie daje jest bezpodstawny. 

Radny poruszył również temat retuszy zdjęć na profilach społecznościowych. 

Sołtys wsi Romanów Robert Nowak zapytał Pana Wójta czy stwierdził, że większość dotacji 

rządowych jest przyznawana uznaniowo? 

Wójt Dariusz Bulski odpowiedział, że tak. 

Sołtys wsi Romanów Robert Nowak zapytał czy ta lampa przy Wierzbickiej również została 

potraktowana uznaniowo? 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że jednak jest to za mała inwestycja, aby szukać dofinansowania. 

Radny Krzysztof Farbiś zauważył, że dbamy o bezpieczeństwo mieszkańców o lampy, przejścia dla 

pieszych, a tak niedawno została wyremontowana droga powiatowa w Dąbrówce Zabłotniej. Przy, tej 

drodze zostały postawione znaki, które utrudniają widoczność przy wyjeździe od strony Rudy Małej. 

Radny również podał kilka innych przykładów takich absurdów drogowych na terenie naszej gminy.  

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że za te drogi odpowiada powiat i tam należy zgłaszać 

swoje uwagi. Kierownik również ze swojej strony prześle pismo w tej sprawie. 
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Wójt Dariusz Bulski zaprosił wszystkich mieszkańców na obchody Narodowego Święta Niepodległości 

w Kowali-Stępocinie w dniu 11 listopada 2023 roku. o godz. 9:45. Plakat będzie opublikowany na 

stronie urzędu gminy.  

Radna Barbara Kołodziejczyk poinformowała, że Prezes LGD Wspólny Trakt zgłosił, że przy budowie 

ronda w Kowali-Stępocinie została zniszczona mapa szlaków rowerowych i do tej pory nie została 

umieszczona nowa.  

Radna Jolanta Suligowska zaproponował, aby Pan Wójt dowiedział się na co można teraz dostać 

środki z funduszu covidowego.    

  

Ad. 21. Zakończenie obrad. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak zamknął LX.2023 sesję Rady Gminy (godz. 12:20). 

Protokołowała: Aldona Osińska. 
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